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عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: درآمدهای 
ارزی افزایش پیــدا خواهد کرد زیرا با این قیمت 
نفتی که در حال حاضر با آن روبرو هستیم که بالای 
۱۰۰ دلار است، ان شــاءالله درآمدهای ارزی مان 

خوب خواهد شد.
به گزارش »بازار«، محمد مهدی مفتح، نماینده مردم همدان 
و عضو کمیسیون برنامه و بودجه درباره احتمال کسری بودجه 
سال آینده گفت: مسئله کسری بودجه منوط به تامین درآمدها 
است. بنابراین چنانچه درآمدهایی که در بودجه تصویب شد، به 
درستی محقق شود، طبیعتا کسری در هزینه نخواهیم داشت، 
ولی روال ســال های گذشته نشــان از این دارد که همواره در 
درآمدها بیش برآورد داریم. یعنی چیزی که در واقع اتفاق می افتد، 
کمتر از آن چیزی است که در قانون تصویب شده است. چنانچه 
به این شکل باشد، با توجه به این که هزینه ها معمولا محقق 

می شود، ما با مشکل کمبود درآمد مواجه خواهیم شد.
وی درباره منابع و مصارف دیده شده در بودجه اظهار داشت: 
تلاش کمیســیون و مجلس بر این بوده که منابع و مصارف 
مبتنی بر واقعیت دیده شود، ولی در نهایت بودجه به شکلی که 

شاهد هستیم، بسته شد.
نماینده مردم همدان در خانه ملت درباره وضعیت دلار و نفت 
را در بودجه ابراز کرد: مجلس براساس بیشترین احتمالات درباره 
نفت تصمیم گرفت، اما همین الان هم قیمت بازار جهانی از 
آن چیزی که در بودجه پیش بینی شد، بالاتر است. نمایندگان 
مجلــس با توجه به در نظر گرفتن تمام موارد در بازار تصمیم 
می گیرند، ولی باز هم با بودجه پیش بینی شــده، مغایرت پیدا 
می کند و همانطور که اشاره شد این در حالی است که در زمان 
بررسی بودجه واقعا تلاش شد که واقع بینانه ترین اعداد و ارقام 

را داشته باشیم.

مفتــح درباره در نظر گرفتن مطالبه رهبــر انقلاب در مورد 
تسهیلات تکلیفی بیان کرد: تلاش بر این بود تا مطالبه ایشان 

مورد توجه قرار گیرد و رعایت شود.
وی درباره فشــار به سیســتم بانکی در نتیجه قانونی شدن 
تسهیلات تکلیفی افزود: تلاش مجلس بر این بود که اتفاق 
مورد اشــاره روی ندهد، اما واقعــا در این رابطه نمی توانم به 
صراحت نظر دهم، باید کارشناسان در بانک مرکزی بگویند این 
احکام آیا به بانک ها فشار می آورد یا خیر. ولی با تمام اینها تلاش 

در مجلس بر این بوده که نظر رهبری را رعایت کنند.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه درباره افزایش درآمدهای 
ارزی نیــز گفت: درآمدهای ارزی افزایش پیدا خواهد کرد زیرا 
با این قیمت نفتی که در حال حاضر با آن روبرو هســتیم که 
بالای ۱۰۰ دلار است، ان شــاءالله درآمدهای ارزی مان خوب 

خواهد شد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

درآمدهای ارزی افزایش خواهد یافت
آخرین جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا در سال ۱۴۰۰

 رییس جمهور: نباید کرونا به هیچ وجه
 در جامعه عادی انگاری شود

رییس جمهور با تاکید بر نقش سیاست گذاری کارشناسانه دولت و همکاری 
مردم در کاهش ابتلا، بستری ها و فوتی های کرونایی، گفت: نباید کرونا به 

هیچ وجه در جامعه عادی انگاری شود.
به گزارش ایسنا، آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی  امروز در آخرین جلسه ستاد ملی مقابله 
با کرونا در سال ۱۴۰۰ با تاکید بر نقش سیاست گذاری کارشناسانه دولت و همکاری مردم در 
کاهش ابتلا، بستری ها و فوتی ها، گفت: از مردم، متخصصان و کادر درمان به خاطر همکاری و 
همراهی در مقابله با کرونا تشکر می کنم و ضرورت دارد این تلاش و مراقبت در ایام تعطیلات 
نوروز نیز با رعایت دقیق شیوه نامه های بهداشتی ادامه یابد.رئیس جمهور با تاکید بر اینکه نباید 
کرونا به هیچ وجه در جامعه عادی انگاری شــود، تصریح کرد: اگر در رعایت اصول بهداشتی 
کوتاهی شود ممکن اســت مجددا شاهد شیوع این ویروس منحوس باشیم.وی  در بخش 
دیگری از سخنان خود به موضوع سفرهای داخلی و خارجی و ضرورت رعایت پروتکل های 
بهداشتی در آن اشاره کرد و گفت: برای ورود مسافر به کشور دریافت دو دُز واکسن و تست 
اطمینان بخش کرونا ضروری است.رئیس جمهور افزود: اقامتگاه ها، سینماها و مراکز تجمع باید 

به سامانه های مصوب متصل باشند و با نهادهای نظارتی همکاری داشته باشند.
رئیسی با تاکید بر ضرورت پیش بینی، پیشگیری و درمان در مبارزه با کرونا گفت: این ویروس 
مرتبا تغییر شکل می دهد و سویه جدیدی از آن در گوشه ای از دنیا شیوع می یابد لذا مسئولان 
و کادر درمانی باید همیشه در آمادگی باشند.وی در پایان با اشاره به لطف خداوند به ملت ایران 
برای گذر از همه دشواری ها اظهار امیدواری کرد: مردم یک نوروز بانشاط را همراه با صحت و 

سلامت و نیز با رعایت شیوه نامه های بهداشتی و مراقبت در تردد جاده ای سپری کنند.

در آخرین ساعات سال ۱۴۰۰؛
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ تایید شد

سخنگوی شورای نگهبان از تایید لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ خبر داد.
به گزارش  اقتصادآنلاین، هادی طحان نظیف در توییتی نوشت:  »لایحه  بودجه سال ۱۴۰۱ 
کل کشور پس از رفع ایرادات و ابهامات شورای نگهبان، مغایر شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

با آرزوی سالی سرشار از موفقیت، برکت و سلامتی برای همه مردم عزیز ایران.«

کنابه مطهری به سخنگوی شواری نگهبان؛
شورای نگهبان را با مجلس سنا اشتباه گرفته اید!

علی مطهری، نماینده ســابق مجلس در خصوص اظهار نظر سخنگوی 
شورای نگهبان در مورد مصوبه تغییر سابق با کنایه در توییتی نوشته است: 

ظاهرا ایشان شورای نگهبان را با مجلس سنا اشتباه گرفته است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، مطهری در توییتی نوشت: سخنگوی شورای نگهبان گفته است 
»مصوبه تغییر ساعت باید از ابعاد مختلف فنی و انرژی سنجیده شود.« ضاهرا ایشا شورای 
نگهبان را بامجلس سنا اشتباه گرفته است.  مطهری افزود: شورای نگهبان صرفا باید مصوبه 
مجلس را از نظر انطباق با شرع و قانون اسای بررسی کند. وظیفه کارشناسی با مجلس است 

که انجام شده است.

خبر خوب برای بازنشستگان کشوری؛
حقوق بازنشستگان کشوری امروز واریز می شود

مدیرکل امور مالی صندوق بازنشستگی کشوری گفت: با سازمان برنامه و 
بودجه هماهنگی های لازم صورت گرفته تا بتوانیم حقوق بازنشستگان را تا 

پایان امروز واریز کنیم.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از برنا، علی خدامی مدیرکل امور مالی صندوق بازنشستگی 
کشــوری درباره واریز حقوق بازنشستگان کشــوری، اظهار کرد: امروز تا پایان وقت حقوق 
بازنشستگان کشوری واریز خواهد شد و بازنشستگان صبور باشند.خدامی گفت: با سازمان برنامه 
و بودجه هماهنگی های لازم صورت گرفته تا بتوانیم حقوق بازنشستگان را تا پایان امروز واریز 
کنیم.خدامی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا پرداخت حقوق بازنشستگان به تاخیر افتاده 

است؟ خاطرنشان کرد: این را از رئیس سازمان برنامه و بودجه بپرسید.

واردات کالای اساسی ۱۸ میلیارد دلاری شد
طبق اعلام معاون گمرک ایران واردات کالای اساسی در سال جاری به بیش 

از ۱۸ میلیارد دلار رسیده است.
به گزارش ایسنا، تازه ترین گزارش اعلامی عسگری -معاون امور گمرکی گمرک ایران- از 
این حکایت دارد که  تا ۲۴ اســفندماه ۱۴۰۰ از طریق گمرکات استان سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان، بوشهر، خوزستان، گیلان و مازندران تشریفات گمرکی ۲۹ میلیون و ۸۰۰ هزارتن 

کالای اساسی به ارزش ۱۸ میلیارد و ۹۹۰ میلیون دلار انجام و از گمرک ترخیص شده است.
این آمار البته شامل کالاهای اساسی وارداتی با ارز ترجیحی و نیمایی است و تفکیک شده 
نیســت.معاون گمرک در اظهاراتش به جریان تسریع ترخیص کالاهای اساسی اشاره و در 
بخشــی از آن موضوع ترخیص ۹۰ درصدی کالای اساسی را مطرح کرده است. وی گفته 
که برای تعیین تکلیف ۱۰ درصد باقی مانده کالاهای اساسی که منتطر دریافت کد رهگیری 
هستند، مراتب طی نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی اعلام شده است تا نسبت به صدور 
کد رهگیری از بانک های عامل اقدام لازم صورت گیرد.عسگری  گفته که جریان مربوط به 
کامیون ها به خصوص در گمرک چابهار و امیرآباد نیز بررسی و مراتب به وزیر مربوط به منظور 

رفع مشکلات اعلام شده است.
به گفته وی  بحث بازنگری ارزش کالاها و همچنین افزایش تعداد اظهارنامه در مسیر سبز 
ممورد بررسی قرار گرفته و  به دفتر ارزش ارائه شده است.   همچنین موضوع  انتخاب مسیر  
کالاها در جلسات مطرح شد که بیش از ۵۰ درصد اظهارنامه ها در مسیر سبز قرار گرفته است.

خطوط هوایی حق افزایش قیمت بلیت را ندارند
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: در نوروز امسال قیمت 
بلیت و خدمات سفر افزایش قیمت ندارد و خطوط هوایی حق فروش بلیت 

با افزایش قیمت را ندارند.
به گزارش مهر به نقل از شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی کشور، شهریار افندی زاده جانشین 
وزیر راه و شهرسازی در ستاد ملی خدمات سفر از چگونگی ارایه خدمات به مسافران نوروزی 
در ترمینال یک و دو فرودگاه بین المللی مهرآباد دیدن کرد.وی در این بازدید اظهار داشــت: 
باید تلاش کنیم تا با حفظ سلامتی مسافران و رعایت پروتکل های بهداشتی، ایمنی و رعایت 
کامل دستورالعمل ها را در حمل و نقل عمومی تضمین کنیم.معاون حمل و نقل وزیر راه بر 
استقرار نمایندگان پاسخگو و تام الاختیار خطوط هوایی در فرودگاه ها تاکید و خاطرنشان کرد: با 
برنامه ریزی دقیق تر باید از تأخیرات طولانی جلوگیری کرده و با اطلاع رسانی مناسب و دقیق 
و به موقع از سردرگمی مسافران که منجر به نارضایتی آنها می شود، جلوگیری کنیم.افندی زاده 
بر الزام شرکت های هواپیمایی بر فروش بلیت در چارچوب قیمت های مصوب تأکید کرد.وی 
یادآور شد: پیش بینی می شود سفرهای نوروزی افزایش قابل توجهی داشته باشد و بازه زمانی 

مسافرت ها از ۲۵ اسفند شروع می شود و تا ۲۵ فروردین ادامه خواهد یافت.
جانشین وزیر راه و شهرسازی در ستاد ملی خدمات سفر افزود: کرونا همچنان وجود دارد و باید 
پروتکل های بهداشتی به طور کامل رعایت شود و سامانه ای با عنوان »ایران من«تشکیل شده و 
همه شرکت های حمل و نقلی موظف هستند در فروش بلیط، استعلام از وزارت راه داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: هیچگونه افزایش قیمتی روی خدمات وجوه مختلف حمل و نقل وجود 

نخواهد داشت.

وزیر نفت:
صادرات میعانات گازی ۳ برابر شده است

وزیر نفت با اشاره به افزایش صادرات و مصرف داخلی میعانات گازی گفت: 
صادرات میعانات گازی که بین ۲۰ تا ۶۰ هزار بشــکه در روز بود، به حدود 

۲.۵تا ۳ برابر رساندیم.
به گزارش مهر به نقل از صدا و سیما، جواد اوجی با اشاره به اینکه کل تولیدات روزانه میعانات 
گازی را در داخل مصرف یا صادر کردیم، اظهار داشت: علاوه بر استفاده از تولیدات معمول، 
تاکنون ۲۰ میلیون بشکه نیز از ذخایر روی آب هم استفاده شده است.وی گفت: وقتی تولید گاز 
را داریم، همراه گاز، میعانات گازی هم تولید می شود یعنی در روزهای زمستانی که اوج تولید 
گاز است، اوج تولید میعانات گازی هم هست.وزیر نفت ادامه داد: در نفت راحت می شود حجم 
تولید نفت را با توجه به صادرات و مصرف داخلی، کم کرد، اما در میعانات گازی این امکان وجود 
ندارد، زیرا اگر تولید میعانات را کم کنیم در تامین گاز به مشکل می خوریم. این موضوع یکی از 
مهمترین مشکلات کشور برای عبور از بحران سوخت در زمستان امسال بود بخصوص آنکه 

حدود ۸۷ میلیون بشکه میعانات گازی روی آب داشتیم.
اوجی با اشــاره به تدابیر وزارت نفت برای افزایش مصرف داخلی و صادرات میعانات گازی 
اضافه کرد: صادرات میعانات گازی که بین ۲۰ تا ۶۰ هزار بشــکه در روز بود، به حدود ۲.۵ تا 
۳ برابر رساندیم. در نتیجه، نه تنها کل تولید ۸۶۰ هزار بشکه ای میعانات را در داخل مصرف 
یا صادر می کردیم، بلکه سراغ ذخایر روی آب می رفتیم که تاکنون ۲۰ میلیون بشکه از این 

ذخایر استفاده شده است.

اخبار کوتاه 

نایب رییس مجلس شورای اســلامی گفت: دولت علاقه مند 
و تمایل به پرداخت یارانه نقدی از محل حذف ارز ترجیحی به 

۸۰میلیون ایرانی را دارد.
به گزارش مهر، علی نیکزاد اظهار کرد: عملکرد مجلس در سال جاری در ۲ مقطع 
قابل بررسی است که در نیمه اول سال دولت و مجلس همسو و همراه نبودند و به 
رغم شکل گیری مجلس انقلابی، دولت تمایلی به همکاری با مجلس نداشت.وی 
تصریح کرد: در حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم دولت از مجلس فراری 
بود و تصمیم گیری واحدی برای حل مشکلات گرفته نمی شد به طوری که رئیس 
جمهور سابق تمایلی به حضور در مجلس نداشت و نمایندگان مجلس نیز تشنه 

حضور رئیس جمهور در مجلس نبودند.
نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه بعد از روی کار آمدن دولت 
سیزدهم رابطه دولت و مجلس به مراتب بهبود یافت، گفت: در این ۶ ماه رئیس 
جمهور بارها در مجلس حاضر شده و سعی کرده تا در کنار قوه مقننه تصمیم گیری 
جدی در حل مشکلات و دغدغه های جامعه بردارد.نیکزاد شاهکار مجلس انقلابی 
را تصویب قانون حمایت از منافع ایران در مســائل بین المللی و هسته ای اعلام 
کرد و افزود: همین قانون مصوب در مجلس مبنای فعالیت دیپلمات های ایرانی 
شد تا ما بتوانیم از حق و حقوق ملت ایران در مذاکرات وین دفاع کرده و در برابر 
آمریکا و اروپا کوتاه نیاییم.وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: 
در مباحث اقتصادی، خرید تضمین محصولات کشاورزی، تصویب قانون جهش 
تولید مسکن، قانون مالیات بر خانه های خالی، تسهیل کسب و کار و پنجره واحد 
و طرح صیانت از دیگر مصوبات و پیگیری های مجلس انقلابی بود.نیکزاد اضافه 
کرد: مجلس در حوزه افزایش جمعیت کشور حمایت از خانواده و اصل ۸۵ را مورد 
توجه قرار داد تا از پیر شدن جمعیت کشور جلوگیری کرده و در کنار آن در عرصه 
اقتصادی نیز سعی کرد تا اصلاح قانون بانک، نظام مالیات و حمایت از شرکت های 

دانش بنیان را مصوب کند.
وی با بیان اینکه در لایحه بودجه ســال آینده تلاش شده تا در کنار پرداخت 
تسهیلات کم بهره به گروه های آسیب پذیر، قیر رایگان برای شهرداری ها، نوسازی 
مدارس، راه و شهرسازی، منابع طبیعی و بسیج سازندگی تأمین شود، بیان کرد: در 
کمیسیون فرهنگی مجلس به صورت جامع طرح صیانت مورد بررسی قرار گرفت 

ولی واقعیت های این طرح در جامعه بازگو نشد.
نیکزاد ادامه داد: به هیچ وجه مجلس قصد قطع اینترنت و یا محدود کردن فضای 
مجازی و کســب و کارها را در این مجموعه ها ندارد بلکه سعی بر این بوده تا از 
حیثیت و جایگاه افراد صیانت شده و جلوی سیاه نمایی ها و برخی از اقدامات مخرب 
در فضای مجازی گرفته شود. وی در مورد تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۱ در مجلس 
اظهار کرد: یک هزار و ۳۷۲ هزار میلیارد تومان رقم بودجه کشور است که یک هزار و 
۱۲۰ میلیارد تومان از این رقم پرداختی دولت در بخش حقوق و سایر هزینه هاست و 

۲۵۰ هزار میلیارد تومان باید کار عمرانی و توسعه ای در کشور اتفاق بیفتد.
نیکزاد به کسرت عائله دولت و منابع هزینه ای اشاره کرد و گفت: با این شرایط 
نمی توان به رشد اقتصادی ۸ درصد امیدوار بود و بهتر است در مسیر کوچک سازی، 
چابک سازی دولت و واگذاری امور به بخش خصوصی قدم برداریم.وی به ویژگی 
دیگر بودجه ۱۴۰۱ اشــاره کرد و افزود: حمایت از معلمان، افزایش منابع ۴۰ هزار 
میلیارد تومانی برای اجرای رتبه بندی، توجه به معیشت بازنشستگان، پرداخت یارانه 
و مستمری به گروه های آسیب پذیر، تقویت صندوق های قرض الحسنه با هدف حل 

مشکلات گروه های مختلف جامعه مورد توجه قرار گرفته است.
نیکزاد با بیان اینکه ۲۵۰ هزار میلیارد تومان برای سر و سامان دادن به پروژه های 
عمرانی اختصاص یافته است، تصریح کرد: در بحث حذف ارز ترجیحی دولت اصرار 
بر حذف این ارز داشت اما در مجلس چند پیشنهاد مطرح شد تا دولت از بین آنها 

یکی از گزینه ها را به اختیار انتخاب کند.
نایب رئیس مجلس در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: در پیشنهاد 
اول قرار شد تا برای گندم و دارو تأمین ارز ترجیحی انجام شده و ۶ قلم کالا نیز مورد 
حمایت دولت قرار گیرد تا به نرخ شهریور ۱۴۰۰ مردم به راحتی مرغ، تخم مرغ، 
گوشت، روغن، شکر و لبنیات را خریداری کنند. وی اضافه کرد: برای گروه های 
آسیب پذیر اقلام دیگری نظیر برنج و پوشش کامل بیمه تأمین اجتماعی نیز در نظر 

گرفته شد تا از محل تبصره ۱۴ منابع مورد نظر اختصاص یابد.
نیکزاد رقم نهایی در حذف ارز ترجیحی و پرداخت یارانه ها را ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومان اعلام کرد و ادامه داد: به دولت پیشنهاد شد تا برای ۶۰ تا ۸۰ میلیون نفر 
ایرانی به ازای هر فرد ۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار تومان یارانه نقدی پرداخت شود یا در مقابل 
آن بن کالا و یا کالا برگ توزیع شود که مجموع این اعتبارات ۱۸۰ هزار میلیارد 
تومان بود.وی بیان کرد: از این رقم ۱۲۰ هزار میلیارد تومان باقی می ماند که دولت 
آن را صرف پروژه های عمرانی می کرد که این خود زمینه کاهش تورم را نیز به 
وجود می آورد.نیکزاد در ادامه سخنان خود اظهار کرد: دولت تمایل دارد تا پرداخت 
یارانه نقدی را از محل ارز ترجیحی انجام دهد تا اختیار در دست مردم باشد اما در 
نقطه مقابل افزایش نرخ کالاها و خدمات موضوع غیرقابل انکار است.وی تصریح 
کرد: البته دولت می تواند به جای پرداخت یارانه نقدی، با حمایت از تولیدکنندگان 
این منابع را صرف تهیه کالاهای اساسی کرده و از این طریق کمک کار مردم باشد 
تا شاهد افزایش سرسام آور قیمت کالاها و نیازمندی های مردم نباشیم.نیکزاد گفت: 
با نظر کمیسیون اقتصادی مجلس و کارشناسان متخصص در حوزه اقتصادی 
گزینه های مختلفی به دولت پیشنهاد شده تا در این زمینه تصمیم گیری کرده و 
اقدام نهایی را انجام دهد. نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و ســرعین در مجلس 
شــورای اسلامی افزود: قطعاً این اقدام و حذف ارز ترجیحی جلوی رانت و برخی 
از دلال بازی های گذشته را خواهد گرفت و امیدواریم با مساعدت مجلس و دولت 

بهترین راهکار در این زمینه در نظر گرفته شود.

رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید که بخش خصوصی آماده 
است مانند سال های تحریم، در دوران پساتحریم نیز نقش خود 

را ایفا کند.
به گزارش ایسنا، با وجود آنکه هنوز مذاکرات وین به نتیجه نهایی نرسیده، اما به 
نظر می رسد فعالان اقتصادی بخش خصوصی خود را آماده کرده اند تا با رسیدن 

به توافقی جدید، از فضای پساتحریم استفاده کنند.
در ســال های گذشــته که دســت دولت در تامین منابع ارزی بسته بوده، 
صادرکنندگان بخش خصوصی در حوزه های مختلف توانســته اند، شــرایط 
را برای بازگشــت ارز به کشــور و تامین نیازهــای وارداتی فراهم کنند. حالا 
رئیس اتاق بازرگانی ایــران می گوید همانطور که این بخش در دوران جنگ 
 اقتصادی به وظیفه خود عمل کرده، آماده نقش آفرینی در سال های آینده نیز 

خواهد بود.
غلامحسین شافعی رئیس اتاق بازرگانی ایران در پیام خود به مناسبت ورود به 
سال جدید اعلام کرده که اتاق بازرگانی آماده است در مسیر توسعه اقتصادی 

کشور گام های بزرگی بردارد.
در پیام نوروزی رئیس اتاق بازرگانی ایران آمده: آغاز قرن جدید، یک فال نیک 

است برای زنده شدن نور امید در دل ها.
از خداوند بهار و زیبایی می خواهیم که همراه با تغییر این فصل، تحولی احسن 

در احوال ها مقدر کند.

گرداننده فصل ها با پیشکش بهار، اثبات می کند که فاصله میان نیستی و هستی 
می تواند کوتاه باشد. 

درختانــی که تا چند روز پیش، همچون تکه چوبی بی جان نمود داشــتند، 
حالا با جوانه های ســبز به نمــاد زندگی و پویایی بدل شــده اند. این معجزه 
 طبیعت که آموزگار جهان به نمایش گذاشته، بزرگ ترین دلیل برای امیدواری 

است.
در واپسین روزهای قرن چهاردهم، بارقه های امید برای ایجاد تغییر در فضای 
اقتصاد، نمایان شده است تا شاید قرن جدید را بدون تحریم های ظالمانه آغاز 

کنیم.
فعالان بخش خصوصی که در دوران تحریم در میدان جنگ ایســتادند تا از 
کیان اقتصاد دفاع کنند، آماده اند تا در دوران پساتحریم نیز در راه توسعه ایران 

نقش آفرینی کنند.
در ســالی که از سوی مقام معظم رهبری با نام جهش تولید مزین شده بود، 
نرخ رشــد تولید ناخالص داخلی با مجاهدت تمامــی اقتصادگردانان به مدار 
مثبت بازگشت و این امیدواری پررنگ تر شده است که در سال پیش رو رشد 

چشمگیرتری برای اقتصاد رقم بخورد.
در روزهایی که زیبایی های بهار رخ می نماید، برای تمامی هم وطنانم آرزوی 
سلامتی و بهروزی دارم و امیدوارم در کنار هم در سال جدید و قرن تازه، روزها 

و لحظات زیباتری برای ایران عزیزمان بسازیم.

وزیر اقتصاد گفت: تمرکز ما در تدوین برنامه راهبردی ســال 
۱۴۰۱ بر این بود که راهبردهایی بنویسیم که فقط برای کاغذ 
پُر کردن نباشــد و واقعا مبنای ســنجش عملکرد هر کدام از 

سازمان های تابعه باشد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، »سید احسان خاندوزی« 
طی سخنانی در جلسه با »محمد مخبر دزفولی« که به جهت بازدید از خزانه داری 
کل کشــور و دیدار با مدیران وزارت اقتصاد در آخرین روز کاری سال ۱۴۰۰ به 
این وزارتخانه آمده بود؛ با ابراز خرسندی از حسن توجه وی به جهت حضور در 
جمع مدیران این وزارتخانه در ایام پر ترافیک کاری دولت، اظهار کرد: تمرکز ما 
در تدوین برنامه راهبردی سال ۱۴۰۱ بر این بود که راهبردهایی بنویسیم که فقط 
برای کاغذ پُر کردن نباشد و واقعاً مبنای سنجش عملکرد هر کدام از سازمان های 
تابعه وزارت اقتصاد قرار گیرد.وی افزود: نکته دوم هم این است که می خواستیم 
این برنامه راهبردی، وجه تمایزی نسبت به امور جاری و متعارفی باشد که شاید 
اگر این برنامه هم نبود، معاونت های ستادی و سازمان های زیرمجموعه وزارت 
اقتصاد، آنها را انجام می دادند، اما ما می خواســتیم، آنچه را تصویب و به عنوان 
وجه تمایز عنوان کنیم که بیشتر به رویکردهای رئیس جمهور و دولت مردمی 

نزدیک است.
اعطای ۲۰۰ هزار فقره تسهیلات بدون ضامن از سوی بانک ها

وزیر اقتصاد در تشریح عملکرد این وزارتخانه در راستای اجرایی کردن برنامه ها و 
دستورات رئیس جمهور، از اعطای تسهیلات بدون ضامن به اقشار و طبقاتی که 
به تسهیلات بانکی دسترسی نداشته اند، از سوی بانک های دولتی و بانک هایی 
که دولت در آنها سهام دارد، خبر داد و گفت: تا آخر وقت روز پنجشنبه گذشته، 
نزدیک به ۲۰۰ هزار نفر موفق شده اند، طی فاصله ابتدای بهمن ماه تا کنون، 

بدون ارائه حتی یک ضامن، وام دریافت کنند.
خانــدوزی در ادامه وضعیت وزارت اقتصاد در حوزه خزانه داری الکترونیک و 
هوشمند، نســبت به سایر حوزه ها خیلی بهتر است و مکانیسم های سنتی به 
حداقل رسیده است، گفت: در ســفرهای استانی و در صحبت با مدیران کل 
استانی، آنها به شدت از انجام تقریباً همه کارها به وسیله سیستم الکترونیک، 
خوشحالند و می گویند اگر ما حتی اگر رسید یا سند کاغذی هم داشته باشیم، 
 خزانه داری می گوید برو در سیســتم، از طریق ســامانه ثبت کن تا بررســی

 کنیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به قرار داشتن ایام پرفشار پایانی 
سال مالی ۱۴۰۰ و موعد تسویه حساب های دولت و خزانه داری و بودجه های 
جاری و عمرانی کشور، بیان کرد: یک داشبورد خیلی روشن، دقیق و برخطی را 
دوستان طراحی کرده اند که گام خیلی مهمی درحوزه خزانه داری الکترونیک به 

شمار می آید.

 شناسایی سه میلیون اشخاص حقیقی و حقوقی
 دارای فرارمالیاتی

وی با بیان اینکه در حوزه شناسایی فرارهای مالیاتی، اتفاق بسیار خوبی افتاده 
است، گفت: در حال حاضر از تعداد نزدیک به ۹ میلیون نفر از مؤدیان مالیاتی 
حقیقی و حقوقی در کشور، حدود یک سوم، یعنی نزدیک به سه میلیون نفر، جزو 

فراریان مالیاتی هستند که امسال شناسایی شده اند.
وزیر اقتصاد گفت: این اتفاق مهمی است که ما تلاش کردیم به جای اینکه 
بار بر دوش کســانی باشد که به شکل سنتی و شفاف و روان، همیشه مالیات 
می دهند، به سمت فراریان مالیاتی برویم که انشاالله باید با تلاش بیشتر، باقیمانده 
این افراد را نیز در تور قانون قرار دهیم.خاندوزی در ادامه، وجود دستگاه های پوز 
بانکی بی صاحب و ســاماندهی آنها را یک دغدغه برای وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی و معضلی چند ساله خواند و اعلام کرد: خوشبختانه با ارتباط و همکاری 
خوب بانک مرکزی، تا امروز، به عنوان آخرین مهلت قانونی، شاهد شناسایی و 
یا کنار گذاشته شدن سه میلیون دستگاه پوز فاقد مشخصات بوده ایم و مابقی 
استفاده کنندگان از این دستگاه ها نیز، حداکثر تا پایان وقت اداری امروز فرصت 
معرفی خود را داشــتند.وزیر اقتصادی گفت: انشاالله سال ۱۴۰۱ را در شرایطی 
شروع می کنیم که دیگر دستگاه پوز فاقد هویت، بی صاحب و بدون اتصال به 

سامانه مؤدیان نخواهیم داشت.
۶۰ درصد انبارهای سازمان اموال تملیکی خالی شد

وی با بیان اینکه در حوزه مربوط به سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
نیز اتفاقات خیلی خوبی افتاده اســت، اظهار داشت: بنا بر اعلام همکاران ما در 
هیئت عالی نظارت این سازمان که از طرف رئیس قوه قضائیه معرفی و با حکم 
وزیر اقتصاد منصوب می شوند، هم اکنون، نزدیک به ۶۰ درصد انبارهای سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی کشور، خالی شده است و ما بقی هم انشاالله با 
اجرایی شدن مصوبه ای که ما برای شخص جنابعالی )معاون اول رئیس جمهور( 
ارســال کرده ایم، به حداقل خواهند رسید.خاندوزی در خصوص حوزه نظارت 
بر شــبکه بانکی کشور و بویژه بانک های دولتی نیز گفت: وزارت اقتصاد یک 
دستورالعمل ۱۲ بندی به هیئت مدیره های بانک های دولتی، ارسال کرده که هر 
شش ماه آن را پایش می کند تا از آن بی قاعدگی پیشین، با همکاری خود مدیران 
عامل بانک ها، رها شده و به سمت برنامه محوری و تحول گرایی و مردم محوری 
برویم. در این جلسه »سید رحمت الله اکرمی« خزانه دار کل کشور نیز با بیان 
اینکه حضور معاون اول رئیس جمهور در خزانه داری کل کشور بی سابقه است و 
باعث شادی کارکنان شده، گزارشی از آخرین وضعیت دریافت ها و پرداخت های 
دولت ارائه کرد.وی همچنین در خصوص خزانه داری الکترونیکی و هوشمند به 
ارائه گزارشی پرداخت و افزود: با الکترونیکی شدن این امور، شاهد جلوگیری از 

ناترازی مالی و برقراری انضباط مالی خواهیم بود.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: باتوجه به شاخص های 
اقتصادی کشور، روند بهبود عملکرد اقتصادی را در سال آینده 
می توانیم داشته باشیم و این درحالی است که تراز تجاری نیز 

رو به بهبود قرار دارد.
به گزارش ایرنا، محمدرضا پورابراهیمی روز جمعه در جمع مردم شهرستان راور 
در شمال استان کرمان با بیان اینکه مسائل مهم اقتصادی در دستور کار سال 
آینده کشور قرار دارد اظهارداشت: در نیمه دوم سال جاری با روی کار آمدن دولت 
سیزدهم میزان صادرات غیرنفتی روند بسیار مثبتی گرفته و نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۳۰ درصد افزایش داشته است اظهارداشت: درآمدهای ارزی بیشتر شده 

که امیدواریم آثار این مسائل را در زندگی مردم شاهد باشیم.
نماینده مردم کرمان و راور در ادامه با بیان اینکه در هشت سال گذشته نرخ رشد 
اقتصادی نامناسبی در کشور داشته ایم گفت: میانگین عملکرد اقتصادی دولت در 
هشت سال گذشته صفر و این درحالی بوده که پیش بینی مراکز ملی و بین المللی 
برای ســال آینده حدود سه درصد رشد اقتصادی در کشور است که آغاز مهمی 

برای اقدامات مثبت به شمار می رود.
وی همچنین با اشاره به طرح های توسعه فولاد در شهرستان راور اظهارداشت: 
با اجرای این طرح ها پیش بینی می شود تا سه هزار اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 
محقق شود که تاکنون ۹۸ درصد از نیروهای به کار گرفته شده از فرزندان راور 

هستند.

پورابراهیمی با اشــاره به بازدید خود از روســتاهای منطقه خورند و فیض آباد 
شهرستان راور و مطالبات مردم در حوزه های بنیاد مسکن و طرح های هادی 
روستایی بیان کرد: باوجود شرایط خاصی که در سال های اخیر داشته ایم و با توجه 
به زلزله خیزبودن راور، میزان بازسازی مسکن شهری و روستایی در شهرستان 
نســبت به دیگر مناطق استان کرمان بالاتر است و امیدواریم این عدد به ۹۰ و 

۱۰۰ درصد برسد و در شهرستان خانه غیرمقاومی نداشته باشیم.
وی در ادامه محدودیت های آبی روستاهای شهرستان را مساله دیگری دانست 
که باید به آن رسیدگی شود و گفت: در این زمینه طبق هماهنگی های انجام شده 
با مدیران ارشد استان و اندیشکده آب اتاق بازرگانی ایران قرار است ذخیره سازی 

و استفاده بهینه از آب به روش جدید با مطالعات علمی در دستور کار قرار گیرد.
پورابراهیمی همچنین با اشــاره به انجام خط دوم انتقال آب از خلیج فارس به 
کرمان افزود: به منظور بهره گیری اســتان های شمال شرق کشور این خط از 

مسیر راور عبور می کند.
نماینده کرمان و راور در مجلس با توجه به وضعیت اشتغال و تولید در شهرستان 
راور افزود: ســازه های کارخانه لاستیک سازی از خردادماه ۱۴۰۱ نصب خواهد 
شد و تاکید ما  بر این است که همه نیروها باید بومی باشند مگر اینکه نیروی 
متخصص در راور نباشد. پورابراهیمی در ادامه با اشاره به توافق با بانک رسالت در 
حوزه تسهیلات اشتغالزایی گفت: وام های ۱۰۰ میلیون تومانی با  نرخ چهار درصد 

به هر تعداد از جوانان واجد شرایط براساس ضوابط اعطا خواهد شد.

نیکزاد  نایب رییس مجلس:  وزیر اقتصاد:

دولت تمایل به پرداخت یارانه از محل حذف ارز ترجیحی دارد

برای دوران پساتحریم آماده ایم

۶۰ درصد انبارهای سازمان اموال تملیکی خالی شد

پورابراهیمی: تراز تجاری کشور رو به بهبود قرار دارد

دبیر کانون انبوه سازان گفت: با توجه به عدم توان خرید و رکود 
ساخت و ساز، پیش بینی ما برای سال آینده رکود همراه با تورم 

است.
فرشــید پورحاجت در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: قرار است شهرداری ها نرخ 
عوارض صدور پروانه های ساختمانی را در سال آینده تا سه برابر افزایش دهند. به 
همین دلیل در هفته های اخیر برخی سازندگان برای دریافت پروانه با قیمت های 

امسال اقدام کردند اما این به معنای رونق ساخت وساز در سال آینده نیست.
وی افزود: نرخ پروانه در شهرها، مناطق و بلوک های مختلف متفاوت است.  به 
طور مثال در شمال شهر تهران نرخ عوارض صدور پروانه تا متری ۱۰ میلیون 
تومان هم می رسد و در مناطق متوسط شهر اهواز بین ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار تومان 
در هر متر مربع است.دبیر کانون انبوه سازان درباره مشوق هایی که به سازندگان 
در بافت فرسوده ارایه می شود گفت: علیرغم وعده های داده شد، در مقام عمل 
شهرداری ها مانع توسعه و آبادانی بافتهای فرسوده هستند. آنها اعلام می کنند 
۵۰ درصد هزینه های پروانه را تخفیف می دهیم، اما وقتی وارد جزئیات می شویم 

می بینیم آنقدر پروانه ها گران شده که این مشوق ها عملا بی تاثیر شده است.
تحمیل هزینه های رنگارنگ در بافت های فرسوده

پورحاجت تاکید کرد: در بعضی شــهرها با اعمال عوارض رنگارنگ در بافت 
فرسوده هزینه های سنگینی را بر دوش سازندگان می گذارند. مثلا درخصوص 
عوارض مشرفیت در بافت فرسوده برای باز کردن گذرها شهرداری نه تنها پولی 
برای عقب نشینی به مردم نمی دهد بلکه به عنوان حق مرغوبیت و مشرفیت 
هزینه های سنگینی را هم دریافت می کند. یکی از موانع در توسعه بافتهای فرسوده 

نگاه غیرکارشناســی است و انگیزه سرمایه گذار را در توسعه و عمران سرکوب 
می کند.

از ثبات بازار مسکن استقبال می کنیم اما ثباتی در راه نیست
وی با بیان این که سازندگان هرگز طرفدار گرانی در بازار مسکن نیستند گفت: 
طبیعتا از این که قیمت مسکن، قیمت نهاده های ساختمانی و هزینه های جانبی 
به ثبات برسد استقبال می کنیم؛ زیرا در این صورت مردم می توانند برای خرید 
برنامه ریزی داشته باشند و ساخت و ساز رونق می گیرد اما شوربختانه اخباری که 

به ما می رسد نوید چنین شرایطی را نمی دهد.
این کارشناس بازار مسکن تصریح کرد: هزینه های مختلفی که سازندگان متقبل 
می شوند نهایتا بر عهده خریدار نهایی قرار می گیرد. رشد قیمت مصالح  ساختمانی، 
افزایش حقوق و دستمزد، عوارض منتج به صدور پروانه ساختمان، هزینه مختلف 
اخذ انشعابات، بسته های خدمت نظام مهندسی در سال آینده افزایش می یابد و این 

به معنای تورم بازار مسکن خواهد بود.
پورحاجت اظهار کرد: بعضا شــعار می دهند که قصد داریم جلوی جهش های 
قیمت مسکن را بگیریم، اما با وجود قانون جهش تولید مسکن، برای سال آینده 
شرایط خوبی را به لحاظ هزینه های ساخت مسکن پیش بینی نمی کیم. نهادها و 
ارگانهای مرتبط با بخش مسکن، هزینه ها را هرطور دلشان خواست افزایش دادند 
و بخش خصوصی هیچ چاره ای برای افزایش قیمت مسکن ندارد. نمی توان هزینه 
تولید را بیش از ۵۰ درصد بالا برد و انتظار داشت بنگاههای تولیدی هزینه های 

تولید مسکن را افزایش ندهند.
وی درباره برآورد سازندگان از قیمت ساخت مسکن در سال آینده گفت: بر اساس 

ضرایب و شاخص های تعدیل مربوط به سه ماهه سوم سال ۱۴۰۰ گزارشی را 
به وزارت راه و شهرسازی برای ساختمانهای ۵ یا ۶ سقف در پروژه نهضت ملی 
مسکن اعلام کردیم که برآورد انبوه سازان متری ۷ میلیون و ۱۰۰هزار تومان بوده 
که منهای هزینه های مجوزها است. این ارقام مستند بر دفترچه فهرست بها و 
نرخهای اعلامی سازمان مدیریت و برنامه بودجه کشور بوده و با اعلام ضرایب و 
شاخصهای تعدیل آن برای سه ماهه سوم سال ۱۴۰۰ محاسبه شده است. یعنی 
عدد ۴.۵ میلیون تومان در هر متر مربع که وزارت راه و شهرسازی گفته تبدیل به 

۷ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان شده که باید مورد بررسی قرار گیرد.
پافشاری دولت بر قیمت های غیرواقعی در نهضت ملی مسکن

عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان یادآور شد: ما دو سال قبل گفتیم با متری 
۲.۷ میلیون تومان نمی توان خانه ساخت اما دوستان دولتی قبول نکردند. پافشاری 
آنها منجر به این شده که هزینه های تولید مسکن دائما افزایش می یابد و عمده 

کسانی که از سال ۱۳۹۸ در طرح اقدام ملی ثبت نام کردند بلاتکلیف هستند. 
قرار بود ۴۰۰ هزار واحد را تا سال ۱۴۰۰ بسازند اما عملا ۴۰ هزار واحد را افتتاح 
کردند. اگر نرخ واقعی را قبول می کردند و پروژه ها استارت می خورد تورم کمتری 
به مردم وارد می شد. خیلی از مردم بین ۵۰ تا ۱۶۰ میلیون تومان واریز کرده اند و 

هنوز واحدها ساخته نشده است.
پورحاجت درباره پیش بینی بازار مسکن در سال ۱۴۰۱ گفت: با توجه به جهش 
ســنگین قیمت در چهار سال گذشــته، عدم توان خرید و رکود ساخت و ساز، 
پیش بینی ما برای ســال آینده رکود همراه با تورم است؛ تورم به خاطر افزایش 
هزینه های ساخت و رکود به دلیل نبود قدرت خرید در بین متقاضیان. در همین 
ســکوت بازار، سیمان از ۲۴ هزار تومان به پاکتی ۵۰ هزار تومان رسید. البته در 
ظاهر می گویند پاکتی ۲۴ هزار تومان است اما عملا پاکتی بالای ۵۰ هزار تومان 
به دست مصرف کننده می رسد. فولاد هم که حدود ۱۵ هزار تومان بود از کیلویی 
۱۸ هزار تومان گذشت. هنوز دستمزد کارگران از جمله کارگران ساختمانی که 

برای سال آینده ۵۷ درصد تعیین شده لحاظ نشده است.
قیمت هر متر خانه در تهران ۳۳ میلیون تومان

بنابراین گزارش، در بهمن ماه ۱۴۰۰ متوسط قیمت یک متر مربع مسکن در 
شهر تهران ۳۳ میلیون و ۶۰ هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل و مدت مشابه 
سال قبل به ترتیب ۰.۴ و ۱۶.۴ درصد افزایش یافته است. بر اساس اعلام بانک 
مرکزی تعداد معاملات انجام شــده نیز در این ماه حدود ۸.۵ هزار فقره بود که 
نسبت به ماه قبل ۱۳.۱ درصد کاهش  و در مقایسه با ماه مشابه در سال گذشته 

۱۱۷.۸ درصد افزایش را نشان می دهد.

نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه با بیان اینکه 
مجلس تصمیمات مبســوطی در لایحه بودجه 
۱۴۰۱ نسبت به یارانه ها گرفته گفت: یارانه نقدی 
و معیشتی به مبلغ ۷۴ هزار میلیارد تومان کماکان 

ادامه دارد.
به گزارش »بازار«، سیدرضا میرتاج الدینی، نائب رئیس کمیسیون 

برنامه و بودجه مجلس و عضو کمیسیون تلفیق بودجه با برنامه 
»گفتگوی اقتصادی« درمورد تصمیم مجلس برای یارانه ها در 
بودجه ۱۴۰۱ گفتگــو کرد.میرتاج الدینی با بیان اینکه مجلس 
تصمیمات مبسوطی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ نسبت به یارانه ها 
گرفته گفت: یارانه نقدی و معیشتی به مبلغ ۷۴ هزار میلیارد تومان 
کماکان ادامه دارد.وی افزود: یارانه ای که برای سوبسید کالاهای 

اساسی و نهاده های کشــاورزی و دامی و گندم اختصاص می 
یافت در قالب ارز ترجیحی بود اما در ســال ۱۴۰۱ قرار شده که 
دولت معادل ریالی آن را حساب کند.نائب رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس اضافه کرد: ۱۶۱ هزار میلیارد تومان برای دارو و 
تجهیزات مصرفی پزشکی و کالاهای اساسی و همچنین ۷۱ هزار 
میلیارد تومان هم برای واردات و خرید تضمینی گندم و یارانه نان 

است.میرتاج الدینی یادآورشد: برای شمول بیمه سلامت افرادی 
که تحت پوشش بیمه نبودند ۶ هزار میلیارد تومان اضافه شده تا 
افراد جا مانده تحت پوشش قرار بگیرند.این نماینده مجلس اضافه 
کرد: ۲۵ هزار میلیارد تومان برای بیماران خاص و صعب العلاج در 
نظر گرفته شده تا داروها بدون فرانشیز به آن ها داده شود و هزار 

میلیارد تومان هم برای بیمه تکمیلی جانبازان در نظر گرفته شد.

رکود تورمی در انتظار بازار مسکن
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